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PREDI\IET: Infomracija o GodiSnjem sastanku predstavnika komisija za odbranu i sigurnost
pallamenat a zemalja.lugoistoi:ne Evrope. Sarajevo. 12. i 13. juni 2024.

U organizaciji Regionalnog centra za sigumosnu saradnju u.lugoistodnoj Evropi (R{CVIz\C').
I\4isije OSCE-a u Bosni i IJercc'govni, Zaiednidke kornisiie za odtrranu i sigurnost Bil-l te Centra
za upravljanje sektorom sigurnosti (DCAF) izZeneye. u Sarajevu.je 12. i 13. juna 2024. odrZan
Godi5rrji sastanak predstavnika komisija za odbranu i sigumost parlarnenata zemalja
.lugoistodne Evrope. Godi5niem sastanliLr prisustvovali su: predsjedavajuii Zaiednidke
komisije Jasmin hnamovid. njegor,i zamjenici lr4arina Pende5 i Radovan Kovadevid. kao i
dlauovi Zajednidke komisije: Kernal Ademovii. Zdenko Cosi6. Sat-et Softic i Serif Spago.
GodiSnjern sastarlku prisustvovali su i parlamentanri voini povierenik BiH Bo5ko Sifiegovii
kao i Gordana Zivkovii, sekletarka Doma naroda PSBiH.

Predsjedavajuli Zajednidke komisije za odbranu i sigurnost BiH Jasmin Imamovi6 otvorio je
dvodnevni regionalni sastanak parlamentaraca, prvi u ovom formatu nakon pa:uze od pet godina
uzrokovane pandemijom COVID-a 19.

Imamovi6 je naglasio da Godi5nji sastanak predstavlja priliku za razgovor o trenutnim
aktivnostima parlamentarnih tijela koja se bave demokratskim i civilnim nadzorom u sektorima
odbrane i sigurnosti, kao i za razmjenu mi5ljenja o moguinostima unapredenja regionalne i
bilateralne saradnje parlamentarnih komisija, parlamenata i zemalja regiona Jugoistodne
Evrope.

Udesnike sastanka u ime Parlamentarne skup5tine BiH pozdravio je predsjedavaju6i Doma
naroda PSBiH i dlan ZajedruEke komisije za odbranu i sigurnost BiH Kemal Ademovic /u
prilogu pozdravno obra6anje/, koji je ocijenio da je sastanak organiziran u pravo vrijeme, kada
je, kako je rekao, viSe nego ikada potreban i regionalni i bilateralni dijalog. NaglaSavaju6i kako
nema alternative dijalogu i razgovorima, Ademovii je izrazio uvjerenje da 6e ovaj sastanak
pro6i u duhu razumijevanja i medusobnog uvaZavanja i da 6e biti podsticaj za daljnje
unapredenj e regionalne saradnj e.

Ademovi6 je naglasio da se ve6ina zemalja regiona, zajedno ili pojedinadno, bore da ispune
uslove na putu ka dlanstvu u Evropskoj uniji, te inazio nadu da 6e cijeli region, u konadnici,
biti dio velike evropske zajednice.

TprErX l,71000Capajcooi TryBiH l.7l000Sara.jcvo,re.r/tel.-387(0)3328 1462, Qaxcll'ax.+387(0)3371 3731

Klasilik ac io'r a

oznala
Organizaciona

icdinic.



U pozdravnom obraianju direktor RACVIAC-a ambasador Constantin Mihail - Grigorie
zahvalio se Zajednidkoj komisiji za odbranu i sigurnost BiH na izvanrednom poslu pripreme i
organizacije ovog dogadaja, tokom kojeg 6e se, kako je rekao, razmijeniti mi5ljenja i najbolje
prakse u parlamentarnom nadzoru nad sektorima odbrane i sigurnosti, te suoditi i sa izazovima
stabilnosti i sigurnosti koje donose rat u Ukrajini i na Bliskom istoku, migracije, kriminal,
korupcija, trgovina ljudima i pitanje cyber sigurnosti.

Pozdravljajudi udesnike sastanka, Sef Misije OSCE-a u BiH ambasador Brian Aggeler zaloZio
se za stalno jadanje parlamentame kontrole nad sektorima odbrane i sigurnosti, naglasivSi da
snaZan parlamentarni nadzor moZe osigurati efikasnost, odgovornost, te po5tivanje zakona i
zaStitu ljudskih prava u ovim sektorima. Ambasador Aggeler podsjetio je na to da se ove godine
obiljeZavaju tri decenije od usvajanja OSCE-ovog Kodeksa pona5anja, koji predstavlja
normativni okvir parlamentarnog nadzora u sektorima odbrane i sigurnosti i o kome 6e se

razgovarati i u sklopu jedne od sutra5njih sesija Godi5njeg sastanka.

Dnevnim redom sastanka je predvideno da se u dva dana, u odvojenim sesijama, razgovara o
trenutnom stanju i dobrim praksama u parlamentamom nadzoru odbrambenog i sigurnosnog
sektora, ulozi parlamentarne diplomatije u jadanju regionalne sigurnosti i mira te o OSCE-
ovom kodeksu pona5anja kao okviru za demolaatski nadzor.

U okviru Prve sesije pod nazivom ..Parlamentarni nadzor sektora za odbranu i sizurnost -
trenutno stanje i dobre prakse", aktivnosti Zajednidke komisije za odbranu i sigurnost BiH
predstavio je predsjedavaju6i Zajednilke komisije Jasmin Imamovi6, koji je govorio o
aktivnostima Zajednilke komisije (obraianje u prilogu), posebno o terenskim posjetama i
obilasku jedinica i komandi OruZanih snaga BiH i policijskih agencija iz sastava Ministarstva
sigurnosti BiH, te praienju stanja ljudskih prava u OruZanim snagama BiH kroz tijesnu
saradnju s Uredom parlamentarnog vojnog povjerenika BiH, kao dobrim praksama u radu
Zajednidke komisije.

Udesnicima sastanka obratila se i koordinatorica programa DCAF-a Franziska Klopfer, koja je
govorila o dugogodiSnjoj podr5ci njene ogranizaclje parlamentarnim komisijama i dijalogu u

regionu, kao i o upravljanju i nadzoru u oblasti cyber sigurnosti.

Ona se osvrnula na pozitivne prakse u parlamentarnom nadzoru sektora odbrane i sigurnosti u
regionu jugoistodne Evrope. Osvrnula se na aktivnosti i iskustvo Zenevskog DCAF-a u
razvijanju regionalnog parlamentarnog dijaloga. Naglasila je znahj posve6enosti institucij4
zakonodavne i izvrSne vlasti sigurnosti gradana i uspostavi efektivnog sektora sigurnosti kao i
pravosuda.

Naglasila je i znaEaj cyber sigurnosti te niz drugih elemenata koji dine parlamentarni nadzor
efikasnijim u toj oblasti.

Nakon uvodnih izlaganja, predstavnici komisija za odbranu i sigurnost parlamenata zemalja
Jugoistodne Evrope su prezentirali trenutne aktivnosti, dobre prakse i probleme u svom radu.

Kroz raspravu svih udesnika imali smo priliku duti:

dobre prakse u raspravi o sigurnosnoj i odbrambenoj strategiji te je istaknut znadaj
kontakta s gradanima,
potrebu stvarnog parlamentarnognadzora nad sistemom odbrane i sigurnosti,
duli smo i o visokom stepenu rizika i mogucnosti cyber napada zbog digitalne agende,



nagla5en je znalaj medudrZavne i medususjetske saradnje u procesu pristupanja EU
kroz podsticanje dijaloga u regionu,
inai:eno je uvjerenje da 6e sve zemlje regiona udiniti dodatne napore u osiguranju
vladavine prava te da 6e se intenzivirati dobra bilateralna saradnja i regionalna saradnja
u spredavanju ilegalnih migracija te da 6emo Zivjeti u miroljubivom okruZenju,
nagla5en je znalaj parlamentarne demokratrje, znalaj rada anketnih odbora, znadaj
kontrole tro5enja budZetskih sredstava te odrZavanje sjednica komisija van sjedi5ta Sto

je prilika za dodatna saznanja i upravljanje procesima parlamentarnog nadzora,
istaknuta je potreba saradnje s medunarodnim organizac1ama i institucijama koje su

spremne podriati proces transfera manja i dobrih praksi.

Prva sesija je pokazala da su zakoni i poslovnici parlamenata kojima se ureduje parlamentarni
nadzor uradeni na osnovama koje su definirane u dokumentu Kodeksa OSCE-a u izvr5avanju
vojno-politidkih obaveza. Reformski procesi, koji su imali vrlo znadajne efekte i na
parlamentarna tijela, dali su u cjelini dobre rezultate. Kada je u pitanju sektor odbrane, aktuelna
su sljedeia pitanja:

- odbrambene i sigurnosne politike,
- pitanja vezanazabudZete u oba sektora. Insistira se na transparentnosti u troSenju budZetskih
sredstava Sto je obavezakoja je primamo istaknuta i u OSCE-ovom kodeksu,
- uskladivanje legislative s potrebama i realnim promjenama u sektoru odbrane i sigurnosti,
- odito je da je u pojedinim zemljama regiona sve manji interes za profesije u uniformi. Razlozi
su brojni, ali sigurno je najveii problem u standardu i visini pla6a.

Prvi radni dan je zavr5en Drueom sesijom pod nazivom ..Uloea parlamentarne diplomatije u
jadanju sieurnosti i mira u Jueoistodnoj Ewopi", koju je moderirala dr.sc. Dana LuSa, vanredna
profesorica na Fakultetu politidkih nauka Univerziteta u Zagrebu.

Ona je napravila pregled trenutne politidke situacije i ukazala na mogu6e izazove koji u ovoj
godini mogu uticati na politiku EU, a koja se ogleda kroz:

izbore za Evropski parlament,
izbore nacionalnih parlamenata velikog boja zemalja EU,
predsjednidke izbore u SAD-u,
porast uticaja desnice u Evropi proizvodi razlilita videnja kako za evropsku sigurnost
tako i za funkcioniranje EU,
rat u Ukrajini i na Bliskom istoku.

O ulozi parlamentarne diplomatije u jadanju sigurnosti i mira u Jugoistodnoj Evropi govorila
je Zdravka BuSi6, poslanica u Hrvatskom saboru i predsjednica Odbora za Hrtate inan
Republike Hrvatske. Ona je u svom izlaganju naglasila:

potrebu ramijanja komunikacije medu parlamentima i madaju parlamentarne
diplomatije
naglasila je joS jednom izazove s kojima smo svi suodeni kao Sto su: klimatske
promjene, migracije, rat u Ukrajini i na Bliskom istoku.
naglasila je stav i podr5ku Republike Hrvatske da se susjedne zemlje trebaju pridruZiti
EU.
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U daljnjoj raspravi, tokom koje su udesnici imijeli razllditami5ljenja, konstatirano da ima puno
tema o kojima treba razgovarati i otvoriti ih.
Bilateralna saradnja je posebno bitna u regionu. Primjer za rje5avanje problema na bilateralnom
nivou su izazovi koji su se javljali i jo5 uvrjek javljaju vezano za migrantsku krizu. Brojni su

sigurnosni izazovi koji su produkt migrantske krize. Parlamenti imaju ogroman kapacitet za

intenziviranje dijaloga u regionu. Ovaj sastanak je samo potvrda potrebe za susretom i
dijalogom.

Drugi dan zasjedanja. 13. 6. 2024. otvorila je I\4arina PendeS. prva zamjenica predsjedavajuieg
Zajednidke komisije za odbranu i sigurnost Bil-l. koia !e prezentirala sa2etak lrn e i druge druge
sesije, koje su relizirane pryog radnog rada Godi5njeg sastanka ,'prilog izlaganje Marine
PencleS/.

U svom izlaganju i sumiranju onoga Sto je redeno u prve dvije sesije Marina PendeS je navela da
je prvi radni dan Godi5njeg sastanka, bez obzira na izazove i razlidite tonove s kojima smo bili
suodeni, bio je produktivan.Inazilaje uvjerenje da su sigurnost i stabilnost regiona i svih zemalja
cilj svakog od nas. Od sigurnosti i stabilnosti zavisi ekonomski ramoj i napredak na evropskom
putu drZava koje su kandidatkitje za dlanstvo u Evropskoj misiji.

Ukazala je na dinjenicu da Zivimo u kompleksnom iizazovnom vremenu sa aspekta sigurnosti
(pandemije, rat u Ukrajini, napad Hamasa na civile u Izraelu i odgovor lzraela u pojasu Gaze,
ilegalne migracije i sl.), te da je, s ciljem bolje i efikasnije saradnje, iskazana potrebu za:

- destim bilateralnim sastancima,
- razrnjenom iskustava i pozitivnih praksi,
- naudenim lekcijama,
- edukacijom u oblasti parlamentarne i javne diplomatije,
- aZuriranjem sigurnosnih i odbrambenih politika kao kljudnim dokumentima na bazi koji

bi se definirale smjernice djelovanja,
- isticanjem otvorenih pitanja i predlaganjem rjeSenja.

'l'reiorn sesijom pod nazivom: "OSCE-ov Kodeks pona5an_ia kao nonnativni okvir
rrarlamenlanros nadzora nad odbranonr i sigurno5du" nroderirao je Thcunas Buch, zanrjenik
Sefa Misije OSCE-a u BiH. kdi je u obradzrnju naglasio ntatq primjene OSCE-ovog Kodeksa
kao nornrativnog akta.

L;vodnidar je bila Laura Muellc'r iz Sekretariiata OSCE-a. Forurna za sigurnosnu saradnju.koja
je prezentirala sadrZai OSCE-ovoq Kodeksa.

Pn,o obracanie o terni: OSCE-ov Kodeks ponaSanja kao nonnativni okvir parlamentarnog
nadzora nad odbranom i sigurnoicu imao je Radovan Kovatevii. drugi zarnjenik
predsjedavajuieg Zajednidke komisijc'za odbranu i sigurnost BifI i dlan Delegaciie PSBiII u
P S OS C E-a,'pri log obracanj e Radovan Kovadevi ci.

On je naglasio da Zajednidka kornisija za odbranu i sigurnost BiH radi na brojnim aktir.nostima
koje su vezarle za prirnjenu OSCE-ovog Kodeksa ponaSanja u vojnopolitidkirn aspektima
sigumosti i svake godine neposredno priprema elemente koii se Salju u Sekretarijat OSCE-a u
Bedu, a koji se odnose na Parlamentamu skup5tinu Bill. Zaiednidku komisiju za odbranu i
sigumost BiH i Ured parlamentamog vojnog povjerenika BiH.



Koz parlamentarnu saradnju, kroz susrete kakav je ovaj treba udiniti sve da se preventivno
djeluje i da se rje5avaju problemi koji su vidljivi i u sektoru odbrane i sektoru sigurnosti. Na to
nas obavezuje OSCE-ov Kodeks. Prevencija mora biti prepoznatljiva. Ono Sto se moZe udiniti
je sljedece:

- harmonizirati standarde u poslovima i aktivnostima dernokratskog nadzora nad sektorom
sigurosti,
- unaprijediti komunikaciju izmedu parlamenata i parlamentarnih tijela, Sto se i dini
odrZavanj em ovog godi5njeg sastanka,
- ohrabriti one koji postiZu dobre rezultate i doprinose da prostor jugoistodne Evrope bude
siguran,
- nastojati pomo6i jedni drugima u poboljSanju legislative u oblasti koja tretira prevenciju i
borbu protiv terorizma,
- unaprijediti medusobnu saradnju koja ima cilj da otklanja uodene slabosti u radu
parlamentamih komisija, posebno kada je u pitanju neposredni rad na terenu s policijskim
agencijama gdje Zajednidka komisija za obrartu i sigurnost BiH ima veoma dobre reztltate,
- uspostaviti i jadati regionalne mrele saradnje parlamentarnih komisija zemaljajugoistodne
Ewope.

Nakon uvodnidara i govornika. predstavnici komisqa rz II Evrope su prezentirali primjenu
OSCE-ovog Kodeksa ponaSanja u vojnopolitidkim aspektima sigumosti i ispunjavanie obaveza
u svojim zernljama.

Nakon tre6e sesije. odrZanaje ZavrSna sesiia, kojom je moderirao Nikola Suhi6 iz RACVIAC-
a. On je zahvalio svim udesnicima na aktir.nosti kao i organizatorima i suorganizatorima.

Mateusz Lempkowski, Odjel za sigurnosnu saradnju Misije OSCE-a u BiH. zahvalio se

udesnicima. Rekao je da je bila dast biti suorganizalor ovonl dogadaju. Ukazao je na to da su
se udesnici skupa dotakli Siroke lepeze dogadaja, te da razmiene miSljenja nisu ul,ijek ugodne,
ali su nuZne. Saradnia na stabilizaciii mira i sigumosti i prevencija u regionu je obaveza svih
zemalja. OSCE-ov Kodeks vrlo bitan. a parlamentarni nadzor je neizostavan dio civilne
kontrole. Naglasio je da je ovo pono\rni zarnajac i daiduie godinetreba ponovo organizirati
godi5nji sastanak.

Direktor RACVIAC-a N.l.E. Anrbasador Constantin N4ihail Grigorie i predsjedavajuci
Zajednidke kornisije za odbreuru i sigurnost BiH Jasmin Ima:novic izrazili su zadovoljstvo
or ganizacijom G odi3nj eg sastanka.

Istakli su da su vrlo ponosni da je ova aktivnost partnerski realizirana. Zahvalili su se svim
udesnicima i organizatorirna. Naglasili su da su diskusije donijele dodatnu vrijednost. JoS

jednom je naglaSeno da ovakvi sastanci daju puni doprinos razvoju regionalne saradnje i
izrai:ena je Zelja da se nastavi s ovom vaZnom harmonizacijom odnosa u prostoru Jugoistodne
Evrope kroz ovakve sastanke i u buduinosti.

U radu skupa je sudjelovalo 56 udesnika. Udestvovali su predstavnici parlamentarnih komisija
za odbranu i sigurnost Bosne i Hercegovine, Albanije, Hrvatske, Srbije,Sjeverne Makedonije
i Kosova*.

"Ovaj naziv ne prejudicira status Kosova i u skladu je s Rezolucijom Vije6a sigumosti UN-a 12214 i odlukom Mettunarodnog suda pravde o
kosovskoj deklaraciji o nezavisnosti
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